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Dziękujemy za Pana pismo z dnia 11 maja 2020 r., adresowane do Komisji Europejskiej w 

sprawie afrykańskiego pomoru świń, oraz działań podjętych na terenie Polski Zachodniej.  

Proszę pozwolić mi na wyjaśnienie, że nasze działania w zakresie ASF opierają się na dwóch 

dyrektywach Rady, to jest Dyrektywie Rady 2002/60/EC, której celem jest wykorzenienie 

choroby i zakłada stosowanie krótkoterminowych środków (nadzór, strefy ochronne), oraz 

Decyzji Wykonawczej KE 2014/79/EU, która nakłada szczegółowe środki kontrolne o trwalszym 

charakterze regionalnym, na obszarach już zakażonych ASF (np. strefy I, II, III, IV).  

Zasada regionalizacji ustanowiona Dyrektywą Rady oraz Decyzją Wykonawczą, stosowane 

w tym samym czasie, służą różnym celom. Decyzja wykonawcza zawiera środki i restrykcje, 

które są nakładane na dłuższy okres czasu (do czasu ich zniesienia prze Komisję) poprzez 

aktualizację samej Decyzji podczas gdy te same środki określone w Dyrektywie, jak Państwo 

słusznie zauważyli są wymienione w Dyrektywie z krótszym okresem ich obowiązywania.  

Komisja przy wsparciu krajów członkowskich stosuje środki regionalne w oparciu o 

legislację UE oraz z ostrożnym zastosowaniem podejścia opartego na dowodach naukowych. 

Takie środki są niezbędne w celu zapobiegania oraz kontrolowania choroby, jej wygaszenia oraz 

dostarczenia solidnych gwarancji pozostałym krajom członkowskim i partnerom handlowym.  

Rozumiejąc trudną sytuację rolników, którzy znaleźli się w obszarze oddziaływania choroby, 

nowe strefy ograniczeń (I, II, III i IV) o wystarczających rozmiarach mają krytyczne znaczenie dla 

ograniczenia rozprzestrzeniania się ASF w proaktywny sposób. W ten sposób gospodarstwa, 

które są poza wyznaczonymi strefami mogą swobodnie handlować i odnosić korzyści z handlu 

w ramach wspólnoty. W ten sposób negatywne skutki ekonomiczne ASF są ograniczone. To 

szczególnie dotyczy Polski, gdzie są obszary kraju wolne od ASF i odnoszą korzyści ze sprzedaży 

trzody chlewnej i jej produktów na rynku Wspólnoty oraz rynku globalnym.  

Aneks do Decyzji Wykonawczej Komisji 2014/709/EU jest regularnie przeglądany poprzez 

wyznaczanie określonych stref danego kraju od I do IV w zależności od różnego poziomu ryzyka 

wynikającego z sytuacji epidemiologicznej oraz w ścisłym porozumieniu z właściwymi 

instytucjami danego kraju. Wynik tych analiz oraz ustaleń zostaje przełożony na tekst Aneksu i 

przedstawiony do dyskusji krajom członkowskim podczas spotkania Komitetu Stałego ds. Roślin, 

Zwierząt, Żywności i Pasz. Zasady i kryteria wyznaczania stref są publicznie 

dostępne na stronie internetowej Komisji: 

(https://ec.europa.eu/food/sites/food/files/animals/docs/ad_control-measures_asf_wrk-doc-

sante-2015-7112.pdf).  

https://ec.europa.eu/food/sites/food/files/animals/docs/ad_control-measures_asf_wrk-doc-sante-2015-7112.pdf
https://ec.europa.eu/food/sites/food/files/animals/docs/ad_control-measures_asf_wrk-doc-sante-2015-7112.pdf


W tym konkretnym przypadku ogniska ASF, o którym piszecie Państwo w swoim piśmie, 

odpowiednie strefy I oraz III zostały wyznaczone poprzez nowelizację Decyzji Wykonawczej 

Komisji 2014/709/EU ze względu na bliskość przypadków ASF zarówno w stadzie trzody 

chlewnej jak i u dzików oraz biorąc pod uwagę negatywny rozwój epidemii ASF w Polsce oraz 

uzasadnienia dostarczone przez polskie władze weterynaryjne.  

W szczególności ostatnie dwa przypadki ogniska w gospodarstwach towarowych, w Polsce 

Zachodniej, potwierdzają, że istnieje ciągle znaczące ryzyko powstania ogniska w 

gospodarstwie, w terenie, w którym obecny jest wirus. Uważam zatem, że istnieje ciągle 

potrzeba zwiększenia wysiłków w celu podniesienia poziomu bioasekuracji oraz innych środków 

ograniczających ryzyko ASF na terenie całej Polski. To jest szczególnie ważne w kontekście 

spodziewanego szczytu przypadków ASF w okresie letnim.  

W tym samym czasie sytuacja w zakresie ASF u dzików ciągle nas bardzo martwi, ze względu 

na stosunkowo wolne rozprzestrzenianie się naturalne wirusa u dzików a z powodu „skoków” 

choroby na dłuższe odległości spowodowanych działaniami człowieka. W takich warunkach 

szczególnie ważne jest nakładanie stref o wystarczających rozmiarach, które będą miały 

charakter prewencyjny i będą miały rzeczywisty wpływ na ograniczenie i wykorzenienie 

choroby.  

Jeśli chodzi o Państwa szczególny niepokój co do długości trwania nałożonej strefy, to ich 

zniesienie musi wynikać z spełnienia kryteriów epidemiologicznych nałożonych Decyzją 

Wykonawczą Komisji, tak aby można było bezpiecznie odwrócić ryzyko zachorowań trzody 

chlewnej. Pewne wskazówki daje tutaj Światowa Organizacja Zdrowia Zwierząt oraz 

charakterystyka epidemiczna ASF. Zgodnie z tymi wytycznymi powrót do strefy o niższych 

restrykcjach jest co do zasady możliwy po 12 miesiącach od ostatniego ogniska. Należy też 

rozważyć tutaj dodatkowe kryteria wynikające z legislacji UE. 

Biorąc pod uwagę specyfikę ogniska w Więckowicach (pojedynczy przypadek w strefie 

białej) Komisja może rozważyć wniosek polskich władz weterynaryjnych o zredukowanie czasu 

trwania strefy z 12 do 3 miesięcy (jeżeli sytuacja epidemiczna nie pogorszy się z powodu 

spodziewanego szczytu zachorowań latem i wszystkie zalecenia Komisji są przestrzegane). W 

takiej sytuacji ogólna sytuacja epidemiologiczna Waszego kraju oraz informacje dostarczane 

przez weterynarię będą szczegółowo rozważane.  

Jeśli chodzi o inne kwestie poruszane w Państwa piśmie, takie jak brak ubojni czy 

przemieszczanie świń, zalecamy aby Państwo kontaktowali się bezpośrednio z lokalnymi 

władzami weterynaryjnymi.  

 

 

Z poważaniem 

Bernard Van Goethem 


